

Ethical Charter for Syrian Media (ECSM) invites you to participate in the dialogue forum which will be held in the margins of the Brussels VII Conference (B7C), Supporting the future of Syria and the region (Brussels, 14-15 June 2023).

Date of the event: 10 June 2023

Starting time: 13:00 at Brussels time (14:00 at Damascus time)

link for the event (venue):

<https://us06web.zoom.us/j/89297116063?pwd=UVdkR1JsQVJHVWVFcmlRQRW90Um1jUT09>

Meeting ID: 892 9711 6063

Passcode: 250343

Title of the event: Effect of social media on the peace journalism.

Description of the topic, issues to be addressed, agenda:

Media coverage in Syria is carried out by two types of institutions: 1) The first is the central institutions affiliated to government of Syrian's regime in Damascus, which employed the media in all its forms, written, audio and visual, to implement the regime agendas, cover up its crimes, incite hatred and violence, demonize the other, and manipulate the public opinion, which made the government press lose any role in building peace. 2) The second is independent institutions that rely on self-efforts or international organizations for funding, and their employees have awareness about their role in building the peace, they frame their work and choose their vocabulary to create a ground for peace, without prejudice to the basic principles of professional journalism. These institutions worked to adjust the professional rules in the journalistic work to establish an effective and influential peace journalism in the future of Syria.

The role of positive journalism has emerged, which works to raise awareness and advocate peaceful behavior, works to overcome ethnic and racial divisions, seeks to highlight the common points of the conflict parties, and focuses on the results that can be achieved by consolidating the values of peace, working to make a positive impact in society, and making the journalist a social actor and influencer in the peace, and encourage societies to reconcile with the past, imagine a common future, facilitate dialogue within society, and defend human rights, not just as witnesses and transmitters of events.

One of the challenges that peace journalism faced was the negative use of social media by the Syrian public, in addition to using it to spread rumors and hate speech, and promote political and

military agendas. It contributed to sowing hatred and incitement to commit crimes against the other on ethnic, ideological, or regional grounds.

The focus will be on discussing the possible mechanisms to increase the effectiveness of the journalism to keep pace with the paths of democratic change, and development of democratic values for building the peace. And the importance and role of a network of media allies working to adjust professional and ethical rules.

Agenda:

Time	Title
13:00 – 14:30	When the media actor implements a political and military agenda. Peace journalism in Syria, the current situation and future prospects. The role of professional and ethical rules in enhancing the peace journalism.
14:30 – 14:45	Break
14:45 – 16:15	How social media affects the peace journalism. What should the journalism do to reduce the negative impact of social media on the peace?

Speakers: Akram Alahmad, Board Member of Ethical Charter for Syrian Media (ECSM).

Invitees: Journalists and decision makers in Syrian media institutions and CSOs.

Organiser:

Ethical Charter for Syrian Media (ECSM)

Contact person: Melhem Alabdullah.

Contact details:

Email: m.alabdullah@almethaq-sy.org

Tel: +90 539 363 22 08

You can register to participate in the event through the following link:

<https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScwIGmNFaxZZTRZG-VwMhhseN23L7lx-8BBRqI4mgdN70khQ/viewform?usp=sharing>

تدعوكم هيئة ميثاق شرف للإعلاميين السوريين للمشاركة في منتدى حوارى سيعقد على هامش مؤتمر بروكسل السابع (B7C) ، دعم مستقبل سوريا والمنطقة (بروكسل ، 14-15 حزيران/يونيو 2023).

التاريخ: 10 حزيران/يونيو 2023.

الساعة: 13:00 بتوقيت بروكسل (14:00 بتوقيت دمشق).

رابط المنتدى (على منصة زوم):

<https://us06web.zoom.us/j/89297116063?pwd=UVdkR1JsQVJHVWFmRQRW90Um1jUT09>

Meeting ID: 892 9711 6063

Passcode: 250343

عنوان المنتدى: تأثير وسائل التواصل الاجتماعي على صحافة السلام.

الوصف والأجندة:

تتم التغطية الإعلامية في سوريا بواسطة نوعين من المؤسسات: (1) النوع الأول هو المؤسسات المركزية التابعة لحكومة النظام السوري في دمشق، والتي وظفت الإعلام بكافة أشكاله، المكتوب والمسموع والمرئي، لتنفيذ أجنادات النظام، والتغطية على جرائمه، والتحريض على الكراهية والعنف، وشيطة الآخر، والتلاعب بالرأي العام، الأمر الذي جعل الصحافة الحكومية تفقد أي دور لها في بناء السلام. (2) النوع الثاني هو المؤسسات الإعلامية المستقلة، التي تعتمد على الجهود الذاتية أو المنظمات الدولية للتمويل، وموظفيها لديهم وعي بدورهم في بناء السلام ، فهم يؤطرون عملهم ويختارون مفرداتهم لخلق أرضية للسلام، دون المساس بالمبادئ الأساسية للصحافة المهنية. عملت هذه المؤسسات على ضبط القواعد المهنية في العمل الصحفي لتأسيس صحافة سلام فعالة ومؤثرة في مستقبل سوريا.

برز دور الصحافة الإيجابية، التي تعمل على رفع الوعي ومناصرة السلوك السلمي، والتغلب على الانقسامات الإثنية والعرقية، وتسعى إلى إبراز النقاط المشتركة بين أطراف النزاع، وتركز على النتائج التي يمكن تحقيقها من خلال ترسيخ قيم السلام والعمل على إحداث تأثير إيجابي في المجتمع، وجعل الصحفي فاعلاً اجتماعياً ومؤثراً في السلام وتشجيع المجتمعات على التصالح مع الماضي وتصور مستقبل مشترك، وتسهيل الحوار داخل المجتمع ، والدفاع عن حقوق الإنسان ، وليس مجرد شاهد وناقل للأحداث. من التحديات التي واجهتها صحافة السلام، الاستخدام السلبي لمواقع التواصل الاجتماعي من قبل الجمهور السوري، حيث تم توظيفها لنشر الشائعات وخطاب الكراهية، والترويج لأجندات سياسية وعسكرية،

فساهمت في زرع الكراهية والتحريض على ارتكاب جرائم ضد الآخر على أسس عرقية أو عقائدية أو مناطقية.

سيتم التركيز خلال المنتدى على مناقشة الآليات الممكنة لزيادة فاعلية الصحافة من أجل مواكبة مسارات التغيير الديمقراطي، وتنمية القيم الديمقراطية لبناء السلام، وأهمية ودور شبكة حلفاء من وسائل الإعلام العاملة على ضبط القواعد المهنية والأخلاقية.

الأجندة:

الساعة	العنوان
13:00 – 14:30	عندما ينفذ الفاعل الإعلامي أجندات سياسية وعسكرية. صحافة السلام في سوريا، الحالة الراهنة وآفاق المستقبل. دور القواعد المهنية والأخلاقية في تعزيز صحافة السلام.
14:30 – 14:45	استراحة
14:45 – 16:15	كيف تؤثر وسائل التواصل الاجتماعي على صحافة السلام؟ ما الذي يجب أن تفعله الصحافة لتقليل التأثير السلبي لوسائل التواصل الاجتماعي على السلام؟

الميسر: أكرم الأحمد، عضو مجلس إدارة هيئة ميثاق شرف للإعلاميين السوريين.

المدعوون: صحفيون وصناع قرار في مؤسسات إعلامية ومنظمات مجتمع مدني سورية.

الجهة المنظمة:

هيئة ميثاق شرف للإعلاميين السوريين.

مسؤول التواصل: ملحم العبد الله.

معلومات التواصل:

إيميل: m.alabdullah@almethaq-sy.org

تلفون: +90 539 363 22 08

يمكنكم التسجيل للمشاركة في المنتدى من خلال الرابط التالي:

<https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScwIGmNFfaxZZTRZG-VwMhhseN23L7lx-8BBRqI4mgdN70khQ/viewform?usp=sharing>